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عصاي موسي چگونه دوباره اژدها شد؟

روزنامه كيهان در يادداش��ت ديروز خود به 
شكس��ت سياس��ت هاي امريكا طي دو دهه 
گذش��ته مقابل جبهه مقاوم��ت پرداخت و 
نوشت: راهبرد ها را بايد بر اساس برآيند آنها سنجيد. راهبرد براي تخليه 
هيجان تدوين نمي ش��ود كه اگر چنين شد، استراتژي به استراگيجي 
تغيير ماهيت مي دهد. اين، حكايت به هم ريختگي سياست امريكا در 
غرب آسيا به ويژه در قبال ايران است. امريكا در دو دهه گذشته، به هيچ 
ابزاري براي مهار جبهه مقاومت دسترسي نداشت، مگر آنكه آن را در 
حد افراط به كار بست اما نتيجه تحميل جنگ به ملت هاي ايران، عراق، 
افغانستان، س��وريه، لبنان، فلسطين و يمن و كاربس��ت انواع فشار ها، 

سرشكستگي و سقوط پرسروصداي امريكا از جايگاه ابرقدرتي بود. 
نويسنده پس از مرور برخي مس��تندات اضافه كرده است: نوبت طرح 
يك واقعيت مهم اس��ت. تصورش را بكنيد: اگر فرع��ون با ادعاي »انا 
ربكّم الاعلي«، ساحران بزرگ را از سراسر مصر براي مصاف با حضرت 
موسي)ع( فرانمي خواند و مردم را نمي ترساند، آيا چنان مجالي فراهم 
مي آمد تا پيامبر خدا، به اذن الهي اعجاز كند، »عصاي موسي« تبديل 
به اژدهايي شود كه همه بافته هاي ساحران فرعون را ببلعد و ساحران 
در برابر عظمت اين رويداد، به س��جده بيفتند و ايمان بياورند؟ براي 
چندمين بار، كلاه از سر يوزي رابين، مدير سابق برنامه موشكي اسرائيل 
افتاد، وقتي سال گذشته خبر رسيد كه ماهواره نظامي ايران در مدار 
قرار گرفت��ه و هر 90 دقيقه يك بار از فراز تأسيس��ات اس��رائيل عبور 
مي كند. او تيرماه 1394 در جمع افس��ران نيروي هوايي امريكا گفته 
بود »ايراني   ها به خوبي در جريان تحولات موشكي هستند. آنها فاتح 
110 را براي شكست سامانه هاي موش��كي ساخته اند و به عنوان يك 
مهندس بايد بگويم به خوبي كار كرده  اند. با افزايش دقت موشك ها، 
آنها حالا مي   توانند يك بلوك شهري را نابود كنند. باوركردني نيست: 
موشك   هاي بالستيك ايران در حجم بالا در حال توليد، ذخيره و حتي 
صادرات است. ايران نيازي به س��لاح هسته   اي ندارد. آنها مي   توانند با 
موش��ك هاي 2000 كيلومتري نقطه  زن، اس��رائيل را فلج كنند. آنها 
از موش��ك س��ومار رونمايي كردند كه با موتور جت متفاوت از نمونه 
روسي، دستاوردي بزرگ اس��ت. من به احترام افرادي كه اين كار را 
انجام دادند، كلاه از س��ر برمي دارم. اين دستاوردها در شرايط تحريم 

به دست آمده است.« 
منطق جمهوري اسلامي، ضدحمله راهبردي با غلبه بر راهبرد دشمن 
است؛ همان كه ش��هيد س��ليماني گفت: »من با تجربه مي گويم كه 
ميزان فرصتي كه در بحران  ها وجود دارد، در خود فرصت ها نيست اما 
شرط آن، اين است كه نترسيد و نترسيم و نترسانيم.« تقلاي انگليس 
و س��پس امريكا براي راهزني نفتي و همچنين رفتار مذبوحانه رژيم 
صهيونيس��تي در ايجاد ناامني براي نفتكش ه��اي حامل نفت ايران، 
فرصتي شد تا دستان قدرتمند ايران براي نقش آفريني گسترده تر در 
صحنه جهاني گشوده شود و خط قرمزهاي موهوم قدرت ها را بشكند. 
از گلوبال  هاوك تا عين الاس��د، از عمليات مقاومت در جولان  اشغالي 
عليه تأسيس��ات صهيونيس��تي تا عمق فلسطين  اش��غالي و از پايگاه  
اشغالگران در التنف تا ضرب شست به ناوگان امريكا در درياي عمان، 
ش��واهد انكارناپذير درباره تغيير معادلات هستند. اگر دزدان دريايي 
انگليس، راه را بر نفتكش حامل نفت ايران در جبل الطارق نمي بستند، 
ايران چگونه مي توانست نفتكش انگليسي را متوقف و ناوگان نظامي 
بريتانياي كبير)!( را چنان تحقير كند كه مجبور به آزاد كردن نفتكش 
حامل نفت ايران به سوريه شوند؟ و اگر احمق تر از آنها، ناوگان امريكا 
در ماجراي س��رقت نفت ايران درگير نمي ش��د، همس��نگران شهيد 
سليماني چگونه مي توانس��تند ضمن تحقير ناوگان يانكي ها، چنان 
درباره نفتكش حامل نفت س��رقتي اعمال قانون كنند كه كاخ سفيد 

ناچار از كتمان ماجرا شود؟!
........................................................................................................................

چرا برخي واكسن كرونا نمي زنند؟
سرمقاله صبح نو هم به مقاومت عده اي قليل براي 
نزدن واكسن كرونا اشاره كرد و نوشت: در سه ماه 
گذشته اتفاق بزرگي در كشور روي داد و آن هم 
رشد بسيار زياد واكسيناس��يون در كش��ور بود به گونه اي كه وزارت 
بهداش��ت آمار تزريق بيش از 94ميليون و 201هزار دوز واكسن در 
كشور را ارائه كرده است. انواع واكس��ن هاي خارجي و ايراني حالا در 
دسترس هستند و با مراجعه به مراكز معرفي شده در كوتاه ترين زمان 
ممكن مي توان واكس��ن كرون��ا را به  صورت راي��گان دريافت كرد اما 
درمقابل، عده اي هستند كه همچنان در برابر واكسيناسيون مقاومت 
مي كنند. اين عده بهانه هاي مختلفي براي اين مسئله مطرح مي كنند، 
در صورتي كه همه اين افراد از بدو تولد تا رسيدن به سن كنوني انواع 
واكس��ن هاي مصوب و موردنظر را دريافت كرده اند ام��ا حالا در برابر 
واكسن كرونا مقاومت مي كنند. اين عده قليل عقيده دارند كه با واكسن 
نزدن كس��ي را تهديد نمی كنن��د و اين ضرر متوجه خود آن هاس��ت 
درصورتي كه هرگز چنين نيست. واكس��ن نزدن، احتمال ابتلاي اين 
افراد و ناقل بودن آنها را افزايش مي دهد كه همين مس��ئله مي تواند 
موجب آزار و تهديد جاني ديگراني ش��ود كه حتي واكسن زده اند. از 
س��وي ديگر، وقتي اكثريت جامعه موردي را با اجماع قبول كرده اند، 
عده قليل ديگر هم براي حفظ سلامت و آسايش ديگران بايد بپذيرند 

و اطاعت كنند. 
........................................................................................................................

آقاي رئيس! هشدار كفايت نمي كند
محمد زاهدي اصل، اس��تاد دانش��گاه علامه 
طباطبايي در يادداشتي در روزنامه آرمان به 
هشدار و تذكر رئيس جمهور به اعضاي دولت 
درباره چگونگي انتصاب ها و ضرورت پاسخ به افكار عمومي در خصوص 
برخ��ي ابهامات پرداخت و نوش��ت: جن��اب آق����اي رئيس جمهور، 
جنابعال��ي در جلسه مورخ 12 آبان ماه جاري هيئت دولت نسبت به 
چگونگي انتصاب ها در س��طوح مديريتي هش��دار داديد ، آن  هم در 
ش��رايطي كه در اصل پنجم از اصول دوازده گانه اي ك��ه در روزهاي 
آغازي��ن مس��ئوليت خ��ود ب��ه صراح��ت پايبن��دي خوي��ش را به 
شايسته گزيني ، انتصاب مديران كارآمد و فسادس��تيز اعلام كرديد. 
نويسنده اضافه كرده است: درسال هاي بعد از انقلاب ، تمامي دولت ها ، 
ش��عار آن را داده اند  و س��عي در تحقق آن داش��ته اند ول��ي در عمل ، 
به خصوص در دو دهه اخير ، رعايت اين مهم با فراز و فرودي همراه بوده 
است . به اعتقاد اينجانب يكي از ريشه هاي رانت و فساد با همين موضوع 
مرتبط است، زيرا كسي كه مس��ئوليتي را مي پذيرد ولي در آن حوزه 
فاقد تجربه و تخصص است قطعاً انسان متعهدي نيست و احتمال رانت 

بسيار زياد است. 
 اين استاد دانشگاه در ادامه رئيس جمهور را خطاب قرار داده و نوشته 
است: جناب آقاي رئيس جمهور ، اتفاقات چند هفته اخير در يارگيري 
بعضي از همكاران جنابعالي ، حاك��ي از عدول برخي از آنها از تعهداتي 
است كه در قبال مردم فهيم كشورمان عهده دار شده اند. اين انتصاب ها ، 
كه حالا دايره آن از آقازاده ها و ب��رادر زاده ها به دامادها و باجناق ها نيز 
رسيده است، همسو با وعده هاي شما نيست و موجب بي اعتمادي هرچه 
بيشتر مردم و عميق تر ش��دن فاصله دولت و ملت مي شود و لذا انتظار 
اين اس��ت كه با قوت به اين موضوع ورود كرده و صرفاً به هشدار اكتفا 
نفرماييد . فرموديد در اين حوزه خط قرمزي نمي شناسيد، بنابراين تا 
وضعيت فعلي ، تبديل به بحران جدي نشده است، همت كنيد و مبارزه 
با رانت و فساد را شروع نماييد و مطمئن باشيد مردم و دلسوزان كشور 

حامي شما خواهند بود.
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عضو كميسيون امنيت ملي:
 مذاكرات بايد به لغو تحريم ها 
و راستي آزمايي منتهي شود 

عضو كميس�يون امنيت ملي و سياس�ت خارجي مجلس شوراي 
اسلامي با بيان اينكه پيام دور جديد مذاكرات هسته اي اين است 
كه برجام مسئله اول كشور نيس�ت، تأكيد كرد: مذاكرات بايد به 
نتيجه عملي، يعني لغو تحريم ها و راس�تي آزمايي منتهي ش�ود. 
فداحسين مالكي، نماينده مردم زاهدان در مجلس شوراي اسلامي 
در گفت وگو با فارس، با تأكيد بر اينكه اولويت اول كشور توجه به 
ظرفيت هاي داخلي براي اصلاح اقتصاد، معيشت و روند مديريتي 
كشور است، ادامه داد: در خصوص برجام، رويكرد مجلس و دولت 
مذاكره براي نتيجه است و نه مذاكره براي مذاكره چراكه رويكرد 
مذاكره براي مذاكره در دولت قبل هم دنبال شد و بارها نيز به آنها 
تذكر داديم، اما متأسفانه گرفتار مسائلي بودند كه به اين تذكرات 

توجه نشد. 
وي اظهار داش��ت: اگر احس��اس ش��ود كه نتيجه ملموس و عملي از 
مذاكرات حاصل مي شود، قطعاً جمهوري اسلامي نيز سر ميز مذاكره 
مي نشيند و از آن استقبال مي كند، اينكه مذاكرات ما با اروپايي ها آغاز 
مي شود، به اين معناست كه حرف هايمان را با صراحت به آنها بزنيم و 

آنها نيز در خصوص آينده مذاكره و لغو تحريم ها تصميم بگيرند. 
وي در پاسخ به جريان سازي تبليغي اصلاح طلبان و حاميان دولت 
سابق مبني بر لزوم مذاكره مس��تقيم با امريكايي ها و توافق با آنها 
براي تأمين منافع ملي، گفت: اين افراد بايد به اين سؤال پاسخ دهند 
كه هدف از مذاكره با امريكا چيست و آيا در دولت قبل اين كار انجام 
نشده است؟ آيا ما به تعهداتمان عمل نكرديم يا  امريكايي ها خلاف 
تعهدش��ان عمل كردند؟ و امروز چه اتف��اق جديدي در خصوص 
منافع ايران در برجام افتاده اس��ت كه بايد ب��ا امريكايي ها دوباره 

مذاكره كنيم؟!
مالكي با تأكيد بر اينكه مذاكره فرسايش��ي سياست امروز دولت و 
مجلس نيس��ت و اين مدل مذاكره به ضرر ما تمام مي ش��ود، گفت: 
امري��كا در مقاطعي تلاش ك��رد تا م��ا را در دس��ت انداز مذاكرات 
فرسايشي بيندازد و عده اي نيز در داخل همه ظرفيت هاي كشور را 

معطل نتيجه مذاكرات كردند. 
نماينده م��ردم زاه��دان در مجلس ش��وراي اس��لامي ب��ه موضوع 
راس��تي آزمايي براي لغو تحريم ها اش��اره كرد و افزود: همان طور كه 
رهبر انقلاب تأكيد كردند، لغو همه تحريم ها همراه با راس��تي آزمايي 
آن از سوي ايران يك اصل مهم براي طرف ايراني است و راستي آزمايي 
هم يعني اينكه پول هاي بلوكه ش��ده ما آزاد شود، امكان تردد آزادانه 
كشتي هاي تجاري ما وجود داشته باشد و پول حاصل از فروش نفت 
و ديگر محصولات ني��ز به راحتي به كش��ورمان بازگ��ردد، اما اينكه 
امريكايي ها نه تنها خودش��ان به تعهداتش��ان عم��ل نمي كنند بلكه 
ب��ه كره اي ها هم دس��تور مي دهند پول نف��ت اي��ران را بلوكه كنند، 

نشان دهنده معادلات غيرقانوني و ناجوانمردانه در دنياست. 
........................................................................................................................

رئيس سازمان پدافند غير عامل: 
 دشمن با رسانه

به دنبال تقابل مردم با حاكميت است 
رئي�س س�ازمان پدافن�د غير عام�ل ب�ا بي�ان اينك�ه امري�كا 
جن�گ رس�انه اي ب�ه راه انداخت�ه اس�ت، تأكي�د كرد: دش�من 
ب�ه دنب�ال س�ازماند هي م�ردم علي�ه مناف�ع مل�ي و حاكميت 
ب�وده و ابع�اد دفاع�ي و امنيت�ي آن بس�يار ج�دي اس�ت. 
س��ردار غلامرضا جلال��ي در همايش »پدافند غير عامل و رس��انه 
پايدار« با بيان اينكه آس��يب پذيري از جمله نكات مهم در پدافند 
غيرعامل اس��ت، گفت: دشمن، به دنبال س��ازماندهي مردم عليه 
منافع ملي و حاكميت اس��ت. تهديدات جديد دشمن مردم محور 
است، با رشد و توسعه رسانه تعريف مرز هاي جغرافيايي تغيير كرده 
و تحول رس��انه اي، مرز ها را درنورديده است و اهداف و اثرگذاري 
رسانه اي به شكلي ش��د تا در برابر طرح ها و پروژه ها اثرات دلخواه 

خود را بگذارند. 
وي فناوري س��ايبري، عنصركاركرد و عدم كاركرد را از جمله عناصر 
تهديدات دشمن برش��مرد و گفت: دشمن به دنبال سازماند هي مردم 
عليه منافع ملي و حاكميت بوده و ابعاد دفاعي و امنيتي آن بسيار جدي 

است. امريكا جنگ رسانه اي را به راه انداخته است. 
 جلالي با بيان اينكه همه كشور ها تلاش دارند رسانه را مديريت كنند، 
تأكيد كرد: رسانه بايد ابزاري براي برقراري ارتباط بين حاكميت و مردم 
باشد و مشكلات مردم را منعكس و نگاه و رويكرد هاي حاكميت را به 

مردم منتقل كند. 
رئيس سازمان پدافند غير عامل با تأكيد بر اينكه رسانه هاي غربي، تلاش 
مي كنند ملت ها عليه منافع ملي خود كشور فعاليت كنند، تصريح كرد: 
آنها از شبكه مجازي در اين باره استفاده كرده اند و اين تهديد بايد مورد 

توجه قرار بگيرد. 
وي با بيان اينكه نظام حكمراني رس��انه اي كشور به هم خورده است، 
تصريح كرد: دشمن در فضاي مجازي با ابزار افكار عمومي به حكمراني 
كشور حمله مي كند. متأسفانه ما اين اسلحه را به دست ديگران داديم 

و اين از خطا هاي راهبردي دولت قبل است.
........................................................................................................................

عضو كميسيون امنيت ملي:
سپاه از منافع ملي دفاع كرد

اقدام سپاه پاسداران در برابر س�رقت امريكايي ها دفاع از منافع 
ايران ب�ود و انتق�اد اصلاح طلبان از اي�ن كار، بهانه جويي اس�ت. 
عباس گلرو عضو كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي مجلس 
ش��وراي اس��لامي در گفت وگو با مهر، با اش��اره به اظهارات برخي از 
اصلاح طلبان مبني بر اينكه پس از توقيف نفتكش متخلف در درياي 
عمان، نيروهاي سپاه به جاي درگيري با دزدان دريايي امريكايي، بايد 
از طريق مذاكره اين مشكل را حل مي كردند، اظهار داشت: اقدام سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامي در برابر سرقت نفت امريكايي ها قابل تحسين 

است و از اين اقدام شجاعانه و به موقع آنان تشكر مي كنيم. 
وي بيان كرد: اقدام س��پاه پاس��داران انقلاب اسلامي و نيروهاي 
مسلح جمهوري اسلامي ايران، دفاع از منافع ايران بود و تحليل 
برخي از افراد مبني بر اينكه در برهه زماني فعلي ما نبايد از منابع 
كشور دفاع مي كرديم، درست نيست. هر زماني كه دشمنان نظام 
جمهوري اسلامي ايران به منافع ملي ما تجاوز مي كنند، بايد به 
سرعت با آنان برخورد ش��ود. گلرو تأكيد كرد: امريكايي ها منافع 
ايران را مورد تعرض قرار دادند و كاملًا طبيعي اس��ت كه ما بايد 
از خودمان دفاع مي كرديم. لازم اس��ت همواره اينگونه باشيم و 
هرگز نبايد اجازه تجاوز را به دش��منان نظام جمهوري اس��لامي 

ايران دهيم. 
وي متذكر شد: سپاه پاسداران انقلاب اسلامي به بهترين نحو ممكن 
در برابر تجاوز امريكايي ها واكنش نش��ان داد. اين اقدام براي تأمين 
منافع ملي جمهوري اس��لامي ايران و مقابله با تجاوزگري دش��منان 
بود و اگر اين اقدام را انجام نمي دادند، م��ا ديگر در خليج فارس هيچ 
اقتداري نداش��تيم و منافع اقتصادي و امنيتي كشورمان هم به خطر 
مي افتاد. وي تصريح كرد: اين ادعا كه سپاه پاسداران انقلاب اسلامي 
نبايد در مقابل دزدي امريكايي ها اينگونه واكنش نشان مي داد و بايد 
مشكل را با مذاكره حل مي كرد، به هيچ وجه درست نيست و صرفاً يك 

بهانه جويي بي مورد است.

در دهه60 براساس آناليز خطبه هاي نماز جمعه 
ته�ران ۷۷ خطب�ه پيرامون موض�وع عدالت 
اجتماعي فقط توسط مرحوم هاشمي رفسنجاني 
ايراد ش�د ك�ه ۲۷ خطب�ه آن مربوط ب�ه نفي 
تجمل گرايي بود. رهبر معظم انقلاب بعد از آن 
مرحوم تقريباً همان خطبه ه�ا را ايراد كردند. 
حال مطالبه مردم آن است كه خطباي مشهد، 
اراك، تهران و شهرهايي كه در محور هستند، 
چند خطب�ه در زمينه عدالت اي�راد كرده اند؟
برنامه »ثريا« ش��بكه اول س��يما يك شنبه شب 
به موضوعي پرداخت ك��ه در هفته هاي اخير در 
فضاي جامعه و ش��بكه هاي اجتماع��ي پرحرف 
و حديث بوده اس��ت. هفته هاي پي��ش كليپي از 
سخنان رئيس شوراي سياستگذاري ائمه جمعه در 
خصوص جايگاه ائمه جمعه و مسئله مبارزه با فساد 
و عدالت طلبي منتشر شد كه موافقان و منتقدان 
جدي ای داش��ت. او به نقد عدالتخواهي مصداقي 
پرداخته بود. در برنامه ثريا در ش��بكه اول سيما، 
حجت الاسلام محمدجواد حاج علي اكبري، رئيس 
شوراي سياستگذاري ائمه جمعه به شكل حضوري 
و حجت الاسلام قنبريان، استاد حوزه و دانشگاه از 
طريق ارتباط ويدئويي به بيان ديدگاه هاي متقابل 

خود در اين زمينه پرداختند. 
   ائمه جمعه، مطالبه گران خواسته هاي مردم 
حجت الاسلام محمدجواد 
حاج علي اكب��ري، رئي��س 
شوراي سياستگذاري ائمه 
جمعه در س��خنان خود با 
بي��ان اينك��ه بس��ياري از 
مطالبات مردم در طول اين 
س��ال ها در نم��از جمع��ه 
پيگيري و محقق شده است، گفت: در وجه ايجابي 
عدالت، اقداماتي كه از س��وي ائمه جمعه صورت 
گرفته بس��يار قابل توجه اس��ت. ائمه جمعه جزو 
مطالبه گران اصلي خواسته هاي مردم در مناطق 
خودشان هس��تند. حاج علي اكبري ادامه داد: در 
جنبه سلبي، بحث مبارزه با فساد مطرح مي شود. 
ائمه جمعه وظيفه دارند از ظرفيت نماز و جايگاهي 
كه دارن��د در منطقه خودش��ان بهره ببرن��د تا با 
جلوه هاي مختلف فساد مبارزه كنند. ائمه جمعه 
يكس��ان نيس��تند و اين به آن معنا نيست كه در 
دستور كار آنان نباش��د بلكه اين تفاوت ها به خود 

اشخاص و منطقه بر مي گردد. 
    من نگفتم مباني عدالت 

منحصر به بيان آيه و روايت است
رئيس شوراي سياستگذاري ائمه جمعه بيان داشت: 
ائمه جمعه در نماز جمعه موظف نيستند فقط آيه و 
حديث بخوانند، اگر چه آن بخش بسيار مهم است 
اما شوراي سياستگذاري ائمه جمعه مباني عدالت را 
منحصر به بيان آيه و روايت يا استقرار گفتمان عدالت 

را منحصر به سخنراني نمي داند. مگر از بنده چنين 
سخني شنيده شده است؟

وي با بيان اينكه مس��ئله عدالت در شبكه امامت 
جمعه براي مطالبه گري، طرح مسئله و پيگيري هيچ 
محدوديتي ندارد، گفت: ائمه جمعه در پيگيري اين 
مسائل يك مجموعه آزادي هستند، برخلاف القايي 
كه به جفا در اين روزهاي اخير صورت گرفت، اتفاقاً 
اين مجموعه  از افراد فاضل و شخصيت هاي برجسته 
تشكيل شده است. امروز بيش از 900 نماز جمعه 
در سراسر كشور داريم. آيا كس��اني كه در اين ايام 
مطالبي را در خصوص نماز جمعه منتشر كرده اند 
همه آن 900 نماز جمعه را بررسي كرده اند؟ آيا با 
روش زندگي ائمه جمعه آش��نا هستند؟ وضعيت 
اكثريت امامان جمعه در بدترين شرايطي است كه از 

تصور بسياري از مردم خارج است. 
    مطالبه ائمه جمعه با كسي كه تنها 
دست به قلم و توئيت است، فرق دارد

حجت الاس��لام حاج علي اكبري بيان كرد: ائمه 
جمعه از دو جهت دردمند هستند، اينكه با همه 
وجود دش��واري ها و مش��كلات زندگي را درك 
مي كنند و اين بسيار فرق دارد با كسي كه شعار 
عدالت مي دهد و هيچ مس��ئوليتي ندارد و تنها 
دست به قلم و توئيت است و افاضه مي كند. اين 
كجا در عدالتخواهي همانن��د آن امام جمعه اي 
اس��ت كه بعضاً با نماز و روزه استيجاري زندگي 
و خانواده خود را اداره مي كند و دست از عدالت 
برنمي دارد. ببينيد عدالتخواهي واقعي كجاست. 
در افق ديد امامت جمعه هس��ت ت��ا بيايد و در 
عرصه عدالت مصداقي هم��ه اين مصاديق مانند 
حق��وق نجوم��ي، كوه خ��واري و  محصوركردن 
جنگل ها صحبت كند و  طرحش در نماز جمعه 

هيچ معذوريت و محدوديتي ندارد. 
   آيا امام جمعه موظف به امر به معروف

و نهي از منكر نيست؟
وي با استناد به بيانات رهبر كبير انقلاب، عنوان 
كرد: بر اساس فرمايش حضرت امام كه فرمودند 
آقايان، اگر ي��ك وقتي خصوصاً ائم��ه جمعه اگر  
پيش��امدي كرد كه از اس��تانداري يا مسئولي در 
منطقه خود گلايه اي داشتند به مسئولان مربوطه 
رجوع كنند و به مردم نروند بگويند كه مردم فلاني 
چه كرده و او چه كرده اس��ت، اس��باب تضعيف 

مي شود، اين به صلاح نظام نيست...
در ادامه مج��ري برنامه ثريا در پاس��خ به مطلب 
بيان ش��ده عنوان كرد: اين كلام ام��ام در مذمت 
قدرت طلبي روحانيت و ائمه جمعه است. در اين 
مسئله صحبت تهمت زدن نيست، وقتي يك خلاف 
قانوني صورت مي پذيرد، آيا امام جمعه موظف به 

امر به معروف و نهي از منكر نيست؟
در ادام��ه حاج علي اكبري پاس��خ داد: وقتي در 
تريبون نماز جمعه صحبت از مصداق مي ش��ود، 

مصداق عينيت بيروني پي��دا مي كند. وقتي در 
خطبه نماز جمع��ه نام يك ش��خصيت حقوقي 
و حقيقي به مي��ان مي آيد، در اص��ل مي خواهد 
افش��اگري يا انتقاد و اش��كالي ب��ه فعاليت ها و 
مديريت وي نسبت داده شود. در اين زمينه رهبر 
معظم انق��لاب مي فرمايند زماني كه ش��ايعه اي 
عليه مقامي مطرح مي ش��ود، اولين احتمالي كه 
به ذهن مي آيد، بايد اين باش��د كه مبادا دشمن 
به اين وسيله قصد اختلاف افكني دارد، بنابراين 
اص��ل را حفظ وحدت باي��د قرار داد ي��ا اگر يك 
تكليف شرعي پيدا كرديم، اما احساس شد كه اگر 
بخواهيم به اين تكليف شرعي عمل كنيم، ممكن 
اس��ت در جامعه ايجاد تش��نج كند و به وحدت 

صدمه بزند، عمل به آن حرام است. 
    براي حل عقب ماندگي در عدالت 

چه بايد كرد؟
وي بيان داش��ت: س��خني كه موجب مي ش��ود 
دش��من از آن نفع ببرد، نبايد بيان ش��ود. رهبر 
معظم انقلاب فرمودند باي��د از خطبه هاي نماز 
جمعه اميد ش��نيده ش��ود. حال اگر در كل نماز 
جمعه هاي كشور آسيب هاي جامعه مدام فهرست 
ش��ود، آيا اين امر در جامعه ايجاد اميد مي كند؟ 
آي��ا امي��دي در جامع��ه باق��ي مي ماند؟مجري 
برنامه ثريا در پاسخ به اين بخش از صحبت هاي 
حجت الاسلام حاجي علي اكبري گفت: كسي اين 
انتظار را ندارد، بلكه اينك��ه رهبر معظم انقلاب 
10بار مي فرمايند در عدالت عقب مانده ايم، نياز 

به توجه دارد. 
   قنبريان: خطباي مش�هد، اراك و تهران 

چند خطبه در زمينه عدالت ايراد كرده اند؟
در ادام��ه حجت الاس��لام 
قنبري��ان، اس��تاد ح��وزه و 
دانشگاه در ارتباطي ويدئويي 
با اشاره به مباحث مطرح شده 
اي��ن  ب��ا  عن��وان ك��رد: 

ي��ي ي ه�ا  جمع بن�د
حج��ت الاس����لام  ك��ه 
حاج علي اكبري انجام دادند، كار را راحت كردند. ايشان 
اشاره داشته اند كه شوراي سياستگذاري ائمه جمعه با 
عدالت گفتماني، عدالت ساختاري و عدالت موضوعي 
هيچ مشكلي ندارد و تنها مسئله شخصيه است. اين 
موجي كه در كشور ايجاد شد، بر اساس سخن ايشان 
بود كه در يك بستري شنيده شد، بنابراين لازم است 
بر اين اساس مطالبي كه امشب بايد ذكر مي شد ناظر 
بر آن بستر باشد، در حالي كه از سخنان حجت الاسلام 
حاج علي اكبري اين تلقي برداشت نمي شود، از اين رو 
لازم است بر اساس فعاليت هاي پژوهشي و علمي راجع 

به اين قضيه صحبت شود. 
وي افزود: حجت الاسلام حاج علي اكبري در زمينه 
گفتمان س��ازي مطرح كردند كه ما اين مسئله را 

سخنراني نمي دانيم و بيش��تر از سخنراني است. 
در دهه60 بر اساس آناليز خطبه هاي نماز جمعه 
تهران ۷۷ خطبه پيرامون موضوع عدالت اجتماعي 
فقط توسط مرحوم هاشمي رفسنجاني ايراد شد 
كه 2۷خطبه آن مربوط به نفي تجمل گرايي بود. 
رهبر معظم انقلاب بعد از آن مرحوم تقريباً همان 
خطبه ها را ايراد كردند. حال مطالبه مردم آن است 
كه خطباي مش��هد، اراك، تهران و شهرهايي كه 
در محور هس��تند چند خطب��ه در زمينه عدالت 
ايراد كرده اند؟ اينكه گفته شود از اين نوع خطبه ها 
استقبال مي شود و منع نمي كنيم، سياستگذاري 
نيست! اگر امروز در دوره عقب ماندگي عدالت به 
س��ر مي بريم و رهبر انقلاب بيش از 10مرتبه اين 
مس��ئله را تكرار و تأكيد مي كنن��د و عذرخواهي 
مي كنند، حجت الاسلام علي اكبري بفرمايند در 
زمينه عدالت چند سخنراني صورت گرفته است؟

  چند خطبه در زمينه تبعيض آموزشي 
يا حقوق و دستمزدها داشته ايم؟

قنبريان اذعان داش��ت: همچنين اگ��ر در زمينه 
مس��ئله محور بودن خطبه ها و سخنراني ها گفته 
مي شود، منعي وجود ندارد و لازم است در زمينه هاي 
تبعيض آموزشي، حقوق، دستمزد و... صحبت شود. 
حال جناب حاج علي اكبري بفرمايند چند خطبه 
در اين زمينه توسط خطباي معروف و مشهور بيان 
شده است. همچنين اين نكته مهم را حجت الاسلام 
حاج علي اكبري خوب مي دانند كه حفظ جوانان از 
انحراف در دين جزو واجبات و امور حسبيه است و 
خداي متعال به هيچ عنوان به آن راضي نمي شود. 
رهبر معظم انقلاب مي فرمايند: چنانچه من در اين 
شهر باشم و مسئوليت تريبون عظيم نماز جمعه را در 
تبيين دين الهي برعهده داشته باشم و در عين حال 
جوانان گروه گروه بي دين شوند، اين ضايعه است. 
ايشان اين خروج و كم لطفي و فاصله گرفتن از دين را 
بر عهده ائمه جمعه مي گذارند و اين نشان از وظيفه 

سنگين ائمه جمعه دارد. 
   نم�از جمعه ه�ا در كش�ور قب�ل از كرونا 

۱0درصد شركت كننده داشته است
اين اس��تاد حوزه و دانش��گاه با اس��تناد به يك 
پيمايش رس��مي ملي بيان داشت: نماز جمعه ها 
در كش��ور قبل از كرونا 10درصد شركت كننده 
دارد، در حالي كه 20درصد مردم در نماز جماعت 
شركت مي كنند و اين نشان مي دهد نماز جمعه 
از نماز جماعت ضعيف تر اس��ت. ۷۵درصد مردم 
در روضه ها و هيئت هاي خانگي حضور مي يابند 
اما 10درصد در نماز جمعه حاضر مي شوند، قطعاً 
اين حضور و عدم حضور بيانگر عللي است كه بايد 
علت بررس��ي و بيان ش��ود. اينكه گفته مي شود 
۵00نفر را جابه ج��ا كرديم، دعوا بر س��ر افراد و 
عمامه ها فقط نيست كه گفته شود اگر تغيير در 
افراد صورت بگيرد مشكل حل مي شود، بنابراين 
بايد توجه داشت چه چيزهايي را بايد در خطبه ها 

و نماز جمعه ها گفت كه گفته نمي شود. 
   جناح گرايي برخي از ائمه جمعه 
باعث  دو دسته شدن مردم مي شود

وي درب��اره مطالبه گ��ري گف��ت: ي��ك ن��وع 
مصداق سازي و مصداق گرايي كه مخل وحدت 
است و اختلاف ايجاد مي كند، بايد از آن اجتناب 
ش��ود. براي مثال ام��روز يكس��ري ائمه جمعه 
به گون��ه اي جناح گرايي را ايج��اد مي كنند كه 
باعث دو دسته ش��دن مردم و پرت شدن برخي 
تريبون ها شده اس��ت. اين ديده نمي شود، بعد 
در يك ش��هري كوه خواري صورت مي پذيرد يا 
عده اي از كارگران در نماز جمعه يك شهر تنها با 
داشتن پلاكارد حاضر مي شوند، بدون اينكه شعار 
يا سخني بگويند، امام جمعه همان منطقه ورود 
مي كند و مي گويد، اگر ش��ما آمده ايد كه من از 
شما حمايت كنم، اين حمايت را نخواهم داشت، 
اين را مطرح مي كن��د تا مردم از آنج��ا بروند و 
پراكنده شوند. اين بستر واقعي را مردم مي بينند 
و سخنان حجت الاس��لام حاج علي اكبري را در 
همين بس��تر معنا مي كنند. حال س��خن بنده 
با رئيس ش��وراي سياس��تگذاري ائم��ه جمعه 
اين اس��ت كه گويا ش��ما وحدت را با مفسدان 
مي خواهيد، هر چند منظور شما اين نيست اما 

مردم اينگونه برداشت مي كنند.

   گزارش  

مس�عود فياض�ي به عن�وان وزير     خبر
پيش�نهادي آموزش و پرورش به 

مجلس شوراي اسلامي معرفي شد. 
س��يدنظام الدين موسوي، س��خنگوي هيئت رئيس��ه مجلس در 
گفت وگو با ايرنا با اعلام اين خبر گفت: نامه رئيس جمهوري مبني 
بر معرفي مس��عود فياضي به عنوان وزير پيش��نهادي آموزش و 
پرورش را دريافت كرده ايم و اين نامه امروز اعلام وصول مي شود. 
وي ادامه داد: قرار اس��ت برنامه هاي وزير پيشنهادي به مدت يك 
هفته در كميسيون هاي تخصصي مجلس بررس��ي شود و نهايتاً 
هفته  آينده جلسه رأي اعتماد برگزار مي شود. عضو هيئت رئيسه 
مجلس اظهار كرد: هنوز زمان جلسه رأي اعتماد به وزير پيشنهادي 

مشخص نشده است. 
معاون امور مجل��س رئيس جمهوري، دي��روز در گفت وگو با ايرنا 
برنامه هاي فياضي وزير پيشنهادي آموزش و پرورش را تحول گرا 
دانست و گفت: وزير پيشنهادي در زمينه تدوين محتواي آموزشي 

و توليدات كمك آموزش��ي صاحبنظر و تجربه است. سيدمحمد 
حسيني اضافه كرد: مسعود فياضي سوابق ارزشمندي در آموزش 
و پرورش دارد و برنامه هاي او با هدف ايجاد تحول در ساختار نظام 

آموزشي كشور تنظيم شده است. 
معاون امور مجلس رئيس جمهوري گفت: آموزش و پرورش جايگاه 

والايي در نظام اسلامي دارد كه با توجه به دانش و تجارب ارزنده اي 
كه دكتر فياضي دارد، از عهده اين مهم برمي آيد و رئيس جمهوري بر 
همين مبنا او را انتخاب كرد كه سياست هاي كلي نظام و سند تحول 

بنيادين آموزش و پرورش را اجرايي و تحول لازم را به  وجود آورد. 
وي همچنين افزود: وزير پيشنهادي تحصيلكرده حوزه و دانشگاه 
است و سال ها سابقه تدريس و مديريت آموزشي دارد و در زمينه 
تدوين محتواي آموزش��ي و توليدات كمك آموزشي صاحبنظر و 
تجربه است. مسعود فياضي متولد13۵4 و داراي مدرك مهندسي 
عمران از دانشكده فني دانشگاه تهران و استاديار گروه منطق فهم 
دين در پژوهشكده حكت و دين پژوهي اس��ت. از جمله سوابق او 
مي توان به مديركل انتش��ارات و فناوري آموزشي وزارت آموزش 
و پرورش، مدير مسئول مجلات رش��د وزارت آموزش و پرورش، 
مسئول كلان بنياد  اي س��ي دي ال، رئيس هيئت مديره انتشارات 
مدرس��ه و معاون فرهنگي- اجتماعي مركز پژوهش هاي مجلس 

شوراي اسلامي اشاره كرد.

مسعود فياضي به  عنوان وزير پيشنهادي آموزش و پرورش به مجلس معرفي شد

در مناظره اي با موضوع تريبون هاي نماز جمعه و عدالتخواهي عنوان شد
حاج علي اكبري:

 مطالبه عدالتخواهی در نماز جمعه محدوديت ندارد
قنبريان: سياستگذاری كنيد


